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 چرا روسیه 
به اوپک نپیوست

فریدون برکشلی، مدیر اسبق امور اوپک وزارت نفت، 
ناگفته هایی از تعامل اوپک با تولید کنندگان مهم غیر 

اوپک از جمله روسیه را بازگو کرد.
وی در ایــن بــاره اظهــار داشــت: روســیه و اغلب 
تولیدکننــدگان غیر اوپــک مانند مکزیــک، نروژ یا 
سوریه از سال ١٩٩٨ در اجلاس های عادی اوپک 
به عنــوان عضو ناظر حضور پیدا می کنند و فلســفه 
آن هم فراهم آوردن زمینــه عضویت تولیدکنندگان 
غیر اوپک در ســازمان اوپک بوده و هست. در واقع 
پیوستن آنگولا به ســازمان اوپک به تشویق نیجریه 
به دنبال دعوت و حضــور تولیدکنندگان غیر اوپک 
به اجلاس های عادی اوپک بــه عنوان عضو ناظر 

صورت پذیرفت.
برکشــلی توضیــح داد: در ســازمان اوپــک اعضا 
تولیدکنندگان غیراوپک را بین خود تقسیم کردند که 
این تقسیم بندی ها بر اساس قرابت های منطقه ای و 
سیاسی بود؛ چنانکه بازگشت اکوادور توسط ونزوئلا 
و پیوستن آنگولا به ترغیب نیجریه صورت گرفت که 

مرحوم لقمان نقش مهمی در آن داشت.
وی افزود: تشــویق به ورود عمان به اوپک توســط 
عربســتان ناکام بود و در واقع عربســتان علاقه ای 
هم به پیوســتن عمان که طرفدار ایران بود به اوپک 

نداشت.
مدیر اســبق امــور اوپــک وزارت نفت ادامــه داد: 
مســئولیت جذب روســیه به ایران واگذار شد و وزیر 
نفت وقــت تلاش زیادی هم کرد ولــی در آن مقطع 
عربســتان در پشت صحنه کار شــکنی می کرد زیرا 
نمی خواست که یک قدرت عمده نفتی-سیاسی که 
با ایران مناسبات خوبی هم داشت وارد سازمان اوپک 

شده و قدرت عربستان را تحت الشعاع قرار دهد.
وی تصریح کرد: آمریکا هم از پیوســتن روســیه به 
اوپک ناخشــنود بود زیرا نفــوذ آمریکا بــر ریاض را 
خدشه دار می کرد، البته در عین حال روسیه هم خود 
تمایلی به ورود به ساختمان اوپک در وین نداشت، زیرا 
اوپک تولید خود را برای تقویت بازار محدود می کرد و 
روسیه جای خالی اوپک را با افزایش تولید پر می کرد.
برکشــلی مشــکل تولیدکنندگان اوپک و غیر اوپک 
را یک اختــلاف طولانی مدت دانســته و گفت: در 
اجلاس ١٦٦ اوپــک در نوامبر ٢٠١٤ در وین که آثار 
ســقوط قیمت نفت کاملا مشهود شــده بود، ایران 
و عربســتان در یک تبانی ســقف تولید را ثابت نگاه 
داشتند و رسما دیپلماســی نفتی روسیه را به چالش 

کشیدند.
وی ادامــه داد: ایران تحت تحریــم انگیزه چندانی 
نســبت به افزایش قیمت ندارد و عربستان هم ٧٠٠ 
میلیار د ذخایــر ارزی دارد. یعنی ایران و عربســتان 
موقعیت بهتری برای وادار کردن روسیه تحریم شده 
جهت تعامل بــا اوپک پیدا نمی کردنــد، و به عبارت 
دقیق تر اوپــک موقعیتی به خوبی حــالا برای وادار 
کردن مســکو به پیوســتن یا همکاری واقعی با این 

سازمان پیدا نمی کند.
مدیر اســبق امور اوپک وزارت نفــت اضافه کرد: از 
نگاهی دیگر، بازار جهانی نفت دچار تغییرات مهمی 
شده و هیچ بازیگری قادر به مدیریت بازار نیست. شاید 
چندان تعجب آور نباشد که تولیدکنندگان عمده نفت 
شــیل هم در آینده ای نه چندان دور به شکلی اوپک 
خودشــان را ســازمان دهند یا اینکه حتی شکلی از 

همکاری با اوپک را طراحی کنند.
وی تصریــح کــرد: خصوصا حالا که روســیه تحت 
تحریم است، شاید ســعودی ها هم علاقمند باشند 
که روســیه به ســازمان بپیوندد البته به شرط اینکه 

سهمیه پذیر باشد.

رصدخانه

فقطعراقازایرانخودرومیخرد!
۵ ماهــه صــادرات  آمــار 
تنهــا  می دهــد،  نشــان 
خریــدار عمده خودروهای 
ایران شــامل پرایــد و تیبا، 
کشــور عراق بوده اســت. 
بــه گــزارش فــارس، آمار 
۵ماهــه صــادرات خودرو 

نشــان می دهد، خودرو ســواری ایرانی طی 
این مدت به ارزش ۷میلیون ۸۱۹هزار و ۸۲۸ 
دلار معادل ۲۱میلیارد و ۱۶میلیون تومان به 
دیگر کشورها صادر شده است. بر اساس این 
گزارش ، عمده صادرات خودروی ســواری به 
مقصد کشــور عراق بوده است، بیش از هزار 

و صد خودرو به این کشــور 
صادر شده اســت. در این 
میان صادرات شرکت ایران 
خــودرو صفر بــوده و فقط 
رقیب ایــن شــرکت یعنی 
ســایپا توانســته اســت دو 
خودرو پراید و تیبا را به عراق 
صادر کند. براساس آمار گمرک، قیمت پراید 
صادراتی با یک تقسیم ســاده حداکثر حدود 
۱۸میلیون و ۵۰۰هزار تومان برای عراقی ها 
آب می خــورد. این گزارش نشــان می دهد، 
به غیر از کشــور عراق هیچ کشوری خواهان 

خودروهای ایرانی نبوده است.

پاسارزیطیبنیابهسیف!
علی طیب نیا در حاشــیه 
نخســتین همایش سنگ 
آهــن و فــولاد در ایــران 
در جمــع خبرنــگاران در 
ارتباط بــا چرایی افزایش 
قیمت دلار در بازار آزاد و 
تشــدید نوســانات ارزی، 

اظهــار داشــت: نوســانات ایــن روزهای 
قیمــت دلار در بــازار آزاد طبیعی اســت و 
نگران کننده نیســت. وی با بیان اینکه در 
دو سال اخیر نوســانات قیمت ارز در بازار 
محــدود بوده اســت، تصریح کــرد: البته 
نوســانات قیمت ارز در هــر اقتصادی در 

حد محــدود وجود دارد و 
امری طبیعی است. وزیر 
امــور اقتصادی و دارایی 
البته ایــن را هم گفت که 
بازار  علت نوسانات اخیر 
ارز را از رئیــس کل بانک 
مرکزی بپرســید زیرا هر 
کسی باید در حوزه تخصصی خود صحبت 
کنــد. دلار کــه پیــش از ایــن در محدوده 
۳۳۰۰ تومــان در نوســان بــود از روزهای 
قبــل در مدار ۳۴۰۰ تومــان درجا می زد و 
در نهایت روز گذشــته قیمت ۳۵۰۰ تومان 

را به خود دید.

طیبنیاخبرداد:اعطایتسهیلاتبرایخریدکالا
وزیــر امــور اقتصــادی و 
دارایــی در گفت وگویــی 
بــه بیــان برخــی از ابعاد 
سیاســت  خــروج از رکود 
وزارت اقتصــاد پرداخت. 
وی با اشــاره بــه تصمیم 
دولت برای تامین سرمایه 

در گردش بنگاه ها برای خروج از رکود گفت: 
در حال حاضر سیاست دیگری که دولت برای 
خروج از رکــود، قصد دارد بــه صورت جدی 
دنبال کند، اعطای تســهیلات بــرای خرید 
کالاهای مصرفی بادوام اســت کــه بتوانیم 
تقاضا در اقتصاد کشور را تحریک کنیم. یکی 

از مشــکلاتی کــه در حال 
حاضر داریم این اســت که 
بنگاه هــای تولیــدی ما در 
حال تولید هستند اما امکان 
فــروش محصولاتشــان را 
ندارنــد.  بایــد تســهیلات 
بانکــی را بــه ســوی خرید 
کالاهــای مصرفی بــادوام هدایــت کنیم و 
همین طور منابع بانکی باید به ســمت بخش 
ساختمان هدایت شود. اگر بخش ساختمان 
رونق پیــدا کند، طبعا بــرای نهاده های تولید 
ساختمان تقاضا ایجاد می شود و در خروج از 

رکود نیز بسیار موثر است.

اقتصادی

تحریم؛فسادوافزایشهزینهها
آمارهایافشاگرانهنهاوندیاندرکمیسیونبرجام

در ادامه جلسات کمیسیون برجام برای بررسی توافق هسته 
ای ایران و ۱+۵ امروز حال و هوای کمیســیون اقتصادی 
بود. دعوت از مدیران و مســئولان اقتصادی دولت به این 
کمیســیون هدف بررســی جنبه های اقتصادی این توافق 
هســته ای را دنبال می کند و به عنوان بخش مهمی از آثار 
توافق هسته ای هم مد نظر نمایندگان مجلس در کمیسیون 
برجام است و هم افکار عمومی نسبت به آن اهمیت خاصی 
قائل هستند. بعد از مباحث سیاسی و حقوقی پیرامون این 
توافق که با حضور سعید جلیلی و تیم قبلی مذاکرات از یک 
سو و محمد جواد ظریف و یاران او صورت گرفت و البته خالی 
از حاشــیه های جالب توجه نیز نبود، امروز این کمیسیون 
موضوعات اقتصادی را در دستور کار خود قرار داد. البته علی 
طیب نیا وزیر اقتصاد و ولی الله سیف رئیس کل بانک مرکزی 
بــه عنوان دو مهره کلیدی اقتصادی در این جلســه حضور 
نیافتند اما نهاوندیان رئیس دفتر رئیس جمهور توضیحات 

خود را به نمایندگی از دولت در این کمیسیون ارائه کرد.

سیاستدرمذاکراتبرمحورتحریمهانبود
محمد نهاوندیان روز سه شنبه در جلسه کمیسیون ویژه برجام 
گزارشی از باز شــدن ابعاد اقتصادی برجام و قطعنامه ارائه 
کرد و افزود: از حضور فعال نمایندگان برای بررســی برجام 
استقبال می کنیم چرا که اگر همین احتمال و توجه در دوره 
گذشته در هنگام صدور قطعنامه های تحریم آمیز صورت 
می گرفت و ابعاد محدودیت های اقتصادی آن بارز می شد 
می توانستیم موضوع را بهتر مدیریت کنیم؛ با این حال الان 
فرصتی اســت که مجلس برجام را با هدف عزت ایران مورد 
بررســی قرار دهد. وی با بیان اینکه اکنون وقت آن رسیده 
است که منسجم تر مســائل را بررسی کنیم اظهار داشت: 
کمیته اقتصادی دولت هم زمان با آغاز مذاکرات سیاســی 
و فنی هســته ای کار خود را آغاز کــرد و تمام محدودیت ها 
و تبعات آثار تحریم ها را با اســتفاده از نظرات وزارتخانه ها و 
بخش خصوصی دریافت کرد. نهاوندیــان تاکید کرد: این 
کار با هدف رفع آثار تحریم ها و پیامدهای آن حاصل شــد و 
باید یادآور شوم که نتایج گزارش اقتصادی براساس فعالیت 
میدانی و حقوقی به دست آمد. شــاید در بخش اقتصادی 
آنچه که ما به دنبال آن بودیم رفع تحریم ها بود اما سیاست 

ما در مذاکرات، طرح این موضوع نبود.

تحریمهایاقتصادیمربوطبههستهای
برطرفشده

رئیس دفتر رئیس جمهور با بیان اینکه آثار تحریم ها ایجاد 
فســاد و افزایــش هزینه ها بــود گفت: در طــول مذاکره، 
مذاکره کنندگان ما نسبت به فشارهای تحریمی خم به ابرو 
نیاوردنــد و موضوع را طوری بیان نکردند کــه باعث به زانو 

درآمدن اقتصاد ایران شوند.
نهاوندیان با تاکید بر اینکه اکنون وقت آن رسیده است که 
آثار تحریم ها مورد بررســی قرار گیرد افزود: این کار را برای 
جبران خســارت انجام می دهیم و همچنین تاکید می کنم 
که در خصوص رفع تحریم ها از ۳۷ بنــد برجام، ۱۶ بند آن 
در خصوص تحریم ها آورده شده است و حتی یک زمینه به 
طور مفصل، نحوه برداشته شدن تحریم ها و تعهدات متقابل 

تهیه شده است.
وی با بیان اینکه در دورآخر مذاکرات یکی از موفقیت های 
تیم مذاکره کننده کشــور محقق شــد توضیــح داد: تیم ما 
توانســت طرف مقابــل را در خصوص رفع تمــام تحریم ها 
متقاعد کند و تاکید می کنم تحریم های اقتصادی مربوط 
به هسته ای برطرف شد؛ در بند ۱۸ برجام تمام تحریم هایی 
که در توان طرف مقابل بود آورده شــده و براین اساس تمام 
تحریم های اروپا و شــورای امنیت لغو می شود و بخشی از 
تحریم های آمریکا که در اختیار رئیس جمهور است متوقف 
می شــود. رئیس دفتر رئیــس جمهوری با بیــان اینکه لغو 
تحریم ها در برجام در دو بخش آمده است اظهار داشت: در 
یک بخش تحریم ها به صورت سلبی برطرف شد و در بخش 
دیگر با احصاء برخی موارد تحریم ها ایجابی برطرف می شود؛ 
به این معنا که آثــار و تبعات تحریم ها به صورت ایجابی رفع 
می شود و نه تنها تحریم ها برداشته می شود بلکه به لحاظ 
حقوقی طوری در برجــام آثار و تبعات آن رفع می شــود که 
شــرکت های غربی برای ارتباط با ایــران در بخش حقوقی 

مشکلی نداشته باشند.
نهاوندیان تاکید کرد: در ۸ بند به طور تفصیلی رفع تحریم ها، 
چــه تحریم هــای اروپایــی و چــه تحریم هــای آمریکایی 
برطرف خواهد شــد؛ از جمله امور مالی، نفتی، پتروشیمی، 
کشتی ســازی، طلا، فلزات، ســکه، اســکناس و اشاعه 

هسته ای و نرم افزاری به تفصیل توضیح داه شده است.

خروج800شخصحقیقیوحقوقیازتحریم
وی با بیان اینکــه افراد حقیقی و حقوقــی که تحریم های 
اقتصادی هسته ای داشته اند از لیست تحریم ها خارج شدند 
توضیح داد: در ابتدا طرف مقابل زیر بار این نمی رفت که این 
لیست تهیه شود اما مذاکره کنندگان ما با پافشاری خواستار 
آن شدند تا تمام تحریم های اقتصادی و هسته ای لغو شود 
دستاورد در این خصوص خارج شدن ۸۰۰ شخص حقیقی 
و حقوقی از تحریم های اقتصادی و هسته ای است مواردی 

دیگر در خصوص تحریم های غیرهسته ای است.
رئیس دفتــر رئیس جمهــوری در خصــوص تحریم های 
اشاعه هسته ای گفت: در این بخش نیز عنوان شده است 
که برای تامین کالا و خدمات مرتبط هســته ای، مشارکت 
استخراج معدن، تولید و حمل اورانیوم ایران در همان شرایط 
می تواند در بازار اقتصادی هسته ای حضور داشته باشد. به 
گفته رئیس دفتر رئیس جمهوری تحصیل دانشجویان در 
رشته های هســته ای امکان پذیر خواهد بود. نهاوندیان با 
بیان اینکه با رفع تحریم ها ن اقتصاد ایران به گروگان گرفته 
می شود، توضیح داد: در چنین شرایطی اقتصاد ما از گروگان 
بودن خارج شــده است و در مسئله هســته ای به رسمیت 

شناخته شده ایم.
وی با تاکید بر اینکه تیم مذاکره کننده ما اجازه نداشــت در 
خصوص مسائل غیرهســته ای به ویژه آمریکا وارد مذاکره 
شود گفت: اما دستاورد درخشانی در رفع برخی از تحریم های 
غیر هسته ای به دست آمده است. این موضوع در سه مورد 
کســب شــد اولی رفع تحریم های هواپیمایی، مسافری و 
تجاری و قطعات آن، اجازه دادن به اشخاص غیر آمریکایی 
با مالکیت آمریکایی برای تبادلات تجاری با ایران و سومی 

صادرات ایران در حوزه های غذایی و فرش.
وی با بیان اینکه دستاورد دیگر برجام دسترسی های تجاری، 
فناوری، مالی و انرژی است توضیح داد: در بندهای مختلف 
تصریح شده اســت که طرف مقابل به طور خاص در بحث 
اعتبار صادراتی و همکاری فنی گامی بلندتر از رفع تحریم ها 

بردارد که این به معنای آغاز همکاری هاست.

۱00میلیارددلارهزینهمبادلاتدردورانتحریم
نهاوندیان با تاکید بر اینکه اهمیت دســتاوردهای برجام را 
وقتی درک می کنیم که وضعیت اقتصادی گذشته را بررسی 
کنیم گفت: در گذشــته نمی توانســتیم در خصــوص آثار 
تحریم صحبت کنیم اما اکنون آزادتر می توانیم در خصوص 
خسارات ناشی از تحریم مطالبی عنوان کنیم. تاکید داشتم 
که اقتصاد ایران به گروگان گرفته شــده بود اما بعد از آزادی 

می توانیم ستم های وارد شده را بازگو کنیم.
رئیــس دفتــر رئیــس جمهــوری در بخــش دیگــری از 
صحبت هایش به آثار تحریم ها اشــاره کــرد و گفت: اولین 
اثری که تحریم ها داشت، بالا بردن هزینه های مبادلات بود 
البته با هوشمندی مردم و ابتکار فعالان اقتصادی توانستیم 
تا حدودی تحریم ها را دور بزنیم. هرگز اجازه ندادیم اقتصاد 
کشور متوقف شود اما این عدم توقف باعث شد هزینه های 
اضافه بر کشور تحمیل شود. نهاوندیان با بیان اینکه به جرئت 
می توان گفت تحریم ها شــرایطی ایجاد کرد که با ابتکارات 
فضا مثبت شود، ادامه داد: در این شرایط بعضی از تولیدات 
و صنایع کشور توانستند قدرت بیشتری بگیرند این حاکی از 
استفاده هوشمندانه ما از تحریم ها بود اما هرگز نباید اجازه 
دهیم که مصیبت وارده بر کشور در چشم دشمن موضوعی 
مثبت تلقی شود و باید لطمات آن به خوبی برآورد شود. وی 

با بیان اینکه با حســاب سرانگشتی حداقل هزینه 
وارد شــده بر تولید و صادرات ۱۵درصد 

اســت، گفــت: از آنجایــی کــه ما 
نمی توانســتیم به طور مستقیم 
کالاهــا را وارد کنیم، متحمل 

هزینه های مضاعف شدیم. 
پیشنهاد می کنم از آقای 
زنگنه ســوال کنید چرا 
که مــا مجبور شــدیم 
برای وارد کردن برخی 

کالاهای حساس سه 
بــار آن را خریــداری 
کنیم چرا که دو بار آن 

گیر افتــاد و این یعنی 
افزایش هزینه مبادلات. 
نهاوندیان بــا بیان اینکه 
۱۰۰میلیــارد دلار در ۸ 

سال گذشته هزینه اضافه 
مبادلاتی بر کشور تحمیل 

شد، گفت: سالانه ۱۵میلیارد 
دلار و روزانــه ۱۳۰میلیــون دلار 

هزینــه مبادلاتی برای کشــور رقم 
خورد، افزایش هزینه تمام شــده یک 

کالا را تک تک خانواده های ایرانی پرداخت می کنند.

خسارتروزانه۷۵میلیوندلاریتحریمنفت
رئیس اطلاع رسانی دولت با اشاره به وضعیت فروش نفت 
ایران در بازار جهانی تاکید کرد: سهم ایران از فروش نفت در 
جهان ۲/۵میلیون بشکه نفت بود که اخیرا به ۱/۵میلیون 
بشکه رسیده بود و این به این معناست که اگر قیمت ارز را ۵۰ 
دلار در نظر بگیریم ۷۵میلیون دلار در روز به کشور خسارت 
وارد شد و از درآمدهایمان کاســته شده است. این در حالی 
است که زمانی ایران با در دسترس داشتن حلقه نفتی بازار 

جهانی را در دست داشت.
وی با بیان اینکه اکنون روند بازار جهانی نفت معکوس شده 
است، گفت: باید این موضوع معکوس شود چرا که کاهش 
سهم ایران در بازار جهانی نفت باعث شده است دشمن ما با 
تحریم ها اطمینان حاصل کند که می تواند جای ایران را پر 
کند. کاهش سهم ایران از بازار نفت جهانی عاملی شده است 
که قدرت چانه زنی و اقتصاد ما در بازار انرژی جهانی کاهش 
پیدا کند. نهاوندیان با اشاره به فرمایشات مقام معظم رهبری 
در این خصــوص که ایران بزرگ تریــن ذخایر نفتی و گازی 
جهان را در اختیار دارد، ادامه داد: اثرگذاری و مبادلات ایران 
در بازار جهانی باید روند معکوسی پیدا کند، نباید اجازه دهیم 
که مرتب ســهم ایران کاهش پیدا کند چــرا که این کاهش 

باعث می شود که به عزت ما لطمه وارد شود.
رئیس دفتــر رئیــس جمهوری بــا بیــان اینکــه تاخیر در 
بهره برداری از پروژه های عظیم از دیگر آثار تحریم هاست، 
توضیــح داد: به دلیل تحریم ها بهره بــرداری از پروژه های 
عظیم ریلی و پتروشیمی به تاخیر افتاد، نمونه واضح آن پارس 
جنوبی است. البته تعهدات دیگر ما در بخش های دیگر نیز 

به این دلیل با تاخیر روبه رو شد.

اعتراف خودروسازان به تاثیر کمپین خودرویی
داوود میرخانی رشــتی درمورد رکود 
حاکم بر بازار خودرو، اظهار داشــت: 
رکود در کل کشــور فراگیر شده و این 
موضوع تنها مربوط به خودرو نیست. 
وی با اســتناد به صحبت های اخیر 
سردار تقی مهری، رئیس پلیس راهور 
ناجا در خصوص کاهش شماره گذاری 

خودروهای صفر و دست دوم، گفت: براساس گفته های 
وی طی ۵ماهه ابتدای ســال ۹۴ میزان شــماره گذاری 
خودروهــای صفر ۱۵درصــد، خودروهای دســت دوم 
۱۰درصــد، موتور ســیکلت ۲۰درصد و شــماره گذاری 
خودورهای وارداتی تا ۱۷درصد کاســته شده است. وی 
با بیان اینکه مشکلات قیمت و ارتقای کیفیت خودرو را 
می پذیریم، افزود: اما این موضوع حائز اهمیت است که 
رکود تنها در حوزه خودرو نیست و در بخش مصرف لبنیات 

و حتی بستنی نیز تا ۵۰درصد کاهش 
تقاضا داشــته ایم.میرخانی رشتی در 
پاسخ به این پرسش که آیا خودروسازان 
به هدف گذاری تولید و صادرات خودرو 
در سال جاری دست خواهند یافت یا 
خیر، تصریح کرد: بعید به نظر می رسد 
به این اهداف برســند اما بر اســاس 
تحقیقات مرکز اســتراتژیک دو خودروســاز بزرگ ایران 
خودرو و سایپا میزان تقاضا برای امسال و بر اساس قدرت 
خرید مردم ۸۰۰هزار دستگاه خواهد بود این در حالی است 
که میزان تولید خودرو در سال گذشته ۱میلیون و ۱۳۰هزار 
دستگاه بود. وی در خاتمه گفت: هنوز مشخص نیست که 
راه اندازی کمپین نخریدن خودروی صفر چقدر در کاهش 
تقاضای خودرو تاثیر داشته است و آماری در این باره منتشر 

نشده است.

سال آینده سال مسکن است
یــک کارشــناس، بخش مســکن را 
تنهــا گزینه دولت برای خــروج از رکود 
اقتصادی دانست و گفت: سال آینده را 
می توان سال مسکن نامید؛ چرا که برای 
تحرک صنایع کوچک و متوسط چاره ای 
جز تحرک بخش مسکن نیست. عباس 
زینعلی اظهار کرد: راه محتوم پیش روی 

اقتصاد برای خروج از رکود، بخش مسکن است که باید گزینه 
اصلی دولت تدبیر و امید باشد. وی پیش بینی کرد با توجه به 
عرضه زیاد مسکن در شهرهای کوچک، عمده فعالیت های 
ساخت و ساز در شهرهای بزرگ متمرکز شود و در سال ۱۳۹۵ 
شاهد افزایش ســاخت و ساز در شــهرهای بزرگ باشیم. 
مهم ترین عاملی هم که به تحقــق این امر کمک می کند 
وام های بالاتر از ۵۰میلیون تومان اســت. این کارشناس 
اقتصاد مسکن با بیان اینکه به دلیل ایجاد تحرک اقتصادی 

در بخش های مختلف، تولید مسکن در 
شهرهای بزرگ افزایش می یابد، گفت: 
با ابزارهای تعیین شده توسط وزارت راه 
و شهرسازی، احتمالا تا یک سال آینده 
شاهد افزایش تولید مسکن خواهیم بود. 
وی ادامه داد: سال آینده را می توان سال 
مسکن نامید؛ چرا که صنایع ما در بخش 
کوچک و متوسط دچار توقف شده اند و چاره ای جز این نیست 
که بخش مسکن حرکت کند تا صنایع نیز به تحرک بیفتند. 
زینعلی، افزایش مبلغ تسهیلات تا سقف ۸۰میلیون تومان 
را در تشــویق بازار مسکن موثر دانست و گفت: این مبلغ در 
تهران تاثیر قابل ملاحظــه ای ندارد ولی می تواند در جنوب 
شهر و شهرهای دیگر موثر باشد. البته با توجه به وضعیت 
نه چندان درخشان منابع مالی دولت، ممکن است بانک ها 

از ارائه تسهیلات طفره بروند. 


